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Puścili telefony i złapali zajawkę
Koncerty, muzyka serwowana przez DJ-ów, występy tancerzy oraz graffiti jam. To wszystko czekało na młodzież podczas 
pierwszego STG Fresh, który odbył się 16 września w Parku Nowe Oblicze. Gwiazdami całodniowego wydarzenia byli Antony 
Esca i B.R.O.

Rewitalizacja i finanse W 12 minut na 30 piętro

Jesteśmy „zalewani” 
coraz to nowymi 
uzależnieniami
Rozmowa z Izabelą 
Orlikowską-Kawską, 
kierownikiem 
Centrum Zdrowia 
Psychicznego  
i Leczenia Uzależnień 
w Starogardzie 
Gdańskim. 
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Na dwuhektarowej działce 
przy ul. Iwaszkiewicza, 

którą firma Mercury Ateliers 
zakupiła od Miasta, powsta-
je nowa fabryka. Składać się 
będzie z części biurowo-ad-
ministracyjnej, produkcyj-
nej, maszynowej oraz części 
przeznaczonej do składowania 
towarów. Wykonawca roz-
począł właśnie prace ziemne. 
W pierwszej kolejności po-
wstaje hala produkcyjno-ma-
gazynowa z częścią biuro-
wo-administracyjną o łącznej 
powierzchni ponad 3,5 tys. 
metrów kwadratowych.
— Nową fabrykę budujemy 
według najnowszych stan-
dardów z uwzględnieniem 
obecnych trendów proeko-
logicznych. Fabrykę zasilać, 
ogrzewać i klimatyzować będą  
głębinowe pompy ciepła, co 
ograniczy ilość wydzielanych 
do powietrza spalin i ograni-
czy poziom hałasu. Buduje-
my przyszłościowo z myślą 
o ewentualnej rozbudowie za-
kładu. Zależy nam na tym, aby 
w razie potrzeby móc dobudo-
wywać kolejne segmenty bez 
ograniczania aktualnie pro-
wadzonej produkcji. W no-

Ruszyła budowa nowej fabryki
Na terenach inwestycyjnych przy ul. Iwaszkiewicza Mercury Ateliers rozpoczęło budowę 
nowej siedziby firmy. Ich nowa fabryka będzie proekologiczna i prorozwojowa. Jej budowa 
zaplanowana jest tak, aby w przyszłości zakład mógł bezkonfliktowo dobudowywać kolej-
ne segmenty. Koszt inwestycji to ponad 20 mln zł.

wej fabryce pracować będzie 
ok. 200 pracowników. Przy 
czym zachowamy naszą starą 
siedzibę przy ul. Kościuszki, 
w której funkcjonować będzie 
dalej szwalnia – powiedział 
właściciel firmy Włodzimierz 
Bożyk
Zgodnie z harmonogramem 
nowy zakład firma planuje 
oddać do użytku w czerwcu 
2024 roku. Cała inwestycja 

Przebudowa ulicy Osiedlo-
wej odbywać się będzie 

etapami. 20 września Wyko-
nawca przystąpił do pierwsze-
go etapu. Na czas przebudo-
wy zamknięty został odcinek 
ulicy Osiedlowej od numeru 5 
do Alei Wojska Polskiego. Do-
jazd będzie możliwy poprzez 
utwardzony odcinek ulicy Ko-
lejowej. Pozostała część ulicy 
Osiedlowej od nr 5 do ulicy 
Skarszewskiej pozostała prze-
jezdna. 

Zmiana organizacji ruchu na ul. Osiedlowej
Firma Strabag Sp z o.o. wykonawca przebudowy ul. Osiedlowej poinformowała, że z dniem 
20 września wprowadza tymczasową organizację ruchu. Zamknięty jest odcinek ul. Osie-
dlowej od numeru 5 do Alei Wojska Polskiego. Dojazd będzie możliwy od ulicy Kolejowej.

Nasza sąsiedzka inicja-
tywa rozpoczęła się po-

nad 30 lat temu, ale dopiero 
w 2015 roku zobaczyliśmy 
jej realne efekty dzięki zna-
komitej współpracy z Prezy-
dentem Miasta.  Wykorzysta-
liśmy do tego Budżet Obywa-
telski.  Wspólnie z Urzędem 
Miasta udało się nam wy-
budować  piękny, kolorowy 
plac zabaw. Pamiętam dzień, 
kiedy prezydent Janusz Stan-
kowiak go otworzył. To był 11 
października 2015 roku. Czte-
ry lata później w październi-
ku przekazał nam do użytku 
wielofuncyjne boisko dla 
dzieci do gry w piłkę nożną, 
ręczną, koszykówkę i siat-
kówkę. W jego sąsiedztwie 
nasadziliśmy mnóstwo krze-
wów i roślin kwiatowych. 

Powstanie tor 
rolkowo-wrotkowy
Sportowe Przylesie – tak mieszkańcy na-
zwali swoje osiedlowe miejsce do zabawy 
i rekreacji. Sami je urządzili, wykorzystując 
środki Budżetu Obywatelskiego. Znajduje 
się tam plac zabaw i boisko. Teraz dołączy do 
nich tor do jazdy na rolkach lub wrotkach.

Tak powstało nasze centrum 
„Sportowe Przylesie”, któ-
rego celem jest poprawa for-
my fizycznej i relaksacyjnej 
mieszkańców oraz integracja 
międzyosiedlowa — przy-
pomniała Hanna Ściegien-
na-Korczyc, członkini Spo-
łecznego Komitetu Osiedla 
Przylesie i Okolic.
W 2022 roku  wspólnie z Ja-
rosławem Krzemińskim i Ka-
tarzyną Dobek po raz trzeci 
zgłosili wniosek do Budżetu 
Obywatelskiego 2023. Tym 
razem wymyślili budowę toru 
rolkowo-wrotkowego. Po-
mysł zdobył najwięcej głosów 
w głosowaniu i obecnie jest 
w trakcie realizacji.
Tor ma być gotowy pod ko-
niec października. Jego koszt 
to prawie 290 tys. zł. 

wraz z nowym wyposażeniem 
i parkiem maszynowym to 
koszt ponad 20 mln zł.
Dla przypomnienia firma 
Mercury Ateliers produkuje 
luksusowe opakowania dla 
znanych marek kosmetycz-
nych i odzieżowych jak Cha-
nel, Paco Rabanne, Thierry 
Mugler, czy inne. Produkuje 
dekoracyjne lub firmowe opa-
kowania na ich produkty, naj-

częściej próbki perfum lub ko-
smetyków, luksusowe torebki 
z naturalnymi sznurkami bio-
degradowalnymi, torebeczki 
na zapasowy guzik, które wpi-
nane są do markowych ubrań, 
finezyjnie otwierane pude-
łeczka i pudełka, zawieszki, 
zakładki do książek, a nawet 
kartki i albumy. 
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Łąki kwietne to przyjazna 
środowisku alternatywa 

dla standardowych trawni-
ków. Jest to kompozycja ro-
ślin kwitnących: jednorocz-
nych, dwu i wieloletnich oraz 
traw, które preferują stano-
wiska słoneczne oraz mają 
małe wymagania glebowe, 
dlatego dobrze sprawdzają 
się na glebach ubogich, a na-
wet zdegradowanych. Wie-
loletnie łąki siejemy przede 
wszystkim w ogrodach i par-
kach na nierekreacyjnych 
fragmentach terenu, przy 
drogach, w projektach środo-

Łąki kwietne w Starogardzie
Od kilku lat coraz więcej polskich miast decyduje się na ograniczenie koszenia traw latem,  
a mieszkańcy Starogardu Gdańskiego coraz częściej dostrzegają zalety rzadszego koszenia 
trawników w mieście. Dzieje się tak, gdyż na obszary zieleni w mieście wszyscy musimy 
spojrzeć w kontekście zmieniającego się świata i zmian klimatycznych, które nas dotykają. 
Dlatego Miejski Zakład Komunikacji ograniczył koszenie trawników z pięciu do trzech razy 
w roku, a na przystosowanych terenach planowane jest zakładanie łąk kwietnych.

wiskowych oraz jako pożytki 
pszczele. 
Rośliny łąkowe nie wymagają 
tak częstego podlewania jak 
trawnik, nie potrzebują też 
ani nawożenia, ani częstego 
koszenia – robi się to zaledwie 
dwa razy lub raz w sezonie. 
Głównym powodem ich za-
kładania jest próba połączenia 
wartości estetycznych z dba-
łością o środowisko, poprzez 
zwiększenie bioróżnorod-
ności oraz ilości pokarmu dla 
owadów, w tym tak istotnych 
gatunków zapylających. 
Rzadsze koszenie traw przy-

czynia się do zmniejszenia tak 
zwanych wysp ciepła. Miej-
ska wyspa ciepła to zjawisko 
klimatyczne polegające na 
występowaniu wyższej tem-
peratury powietrza w mieście 
w porównaniu z terenami ota-
czającymi miasto. Powstaje 
ona w wyniku nagromadze-
nia powierzchni sztucznych, 
niewielkiego udziału terenów 
zieleni miejskiej oraz osła-
bionego przewietrzania. Ma-
teriały, takie jak beton, as-
falt, cegła, pochłaniają więcej 
promieni słonecznych niż ich 
odbijają, a następnie oddają 

energię, podwyższając tem-
peraturę w otoczeniu.  
Ograniczenie koszenia traw-
ników zwiększa retencję wód 
opadowych, a rosnące obok 
siebie rośliny, generując spore 
ilości wilgotności, sprawiają, 
że gleba nie wysycha. Trawa to 
również jeden z największych 
producentów tlenu, a wyko-
rzystanie roślin łąkowych nie 
tylko realnie ogranicza emisję 
dwutlenku węgla do atmosfe-
ry, ale też sprzyja oczyszcza-
niu powietrza z zanieczysz-
czeń. 
Kolejnym ważnym elemen-

tem są oszczędności finanso-
we, uzyskane dzięki zmniej-
szonej ilości zabiegów kosze-
nia i odchwaszczania. Ograni-
czenia w ilości koszonych traw 
zauważamy już teraz także 
wzdłuż pasów dróg innych 
zarządców, ponieważ jest to 
aktualny trend w utrzymaniu 
zieleni.
W naszym mieście do zało-
żenia łąk kwietnych wytypo-
wane są tereny przy Drodze 

Nowowiejskiej, czy skarpy 
przy ul. Unii Europejskiej, 
obrzeża Parku Miejskiego i te-
reny zielone okalające OSiR. 
Dzięki zakładaniu łąk kwiet-
nych zyskujemy zarówno 
korzyści ekonomiczne, eko-
logiczne, jak i estetyczne, 
dlatego wspólnie zadbajmy 
o miejskie tereny, które sta-
ną się ozdobą i wspaniałym 
widokiem podczas spacerów 
przez wiele lat. 

Na linii startu stanęły 
dzieci w wieku od 3 do 9 

lat. Blisko 350 zawodników. 
Wspierali ich rodzice, którzy 
gorąco dopingowali szcze-
gólnie tych najmłodszych do 
zabawy. Bo ta była tu naj-
ważniejsza. Każdy mały ko-
larz był bowiem zwycięzcą. 
Dla wszystkich organizatorzy 

Radość ze sportu w czystej postaci
Piękna pogoda, mnóstwo uśmiechów i wiele frajdy. Tak podsumować można pierwsze 
Dziecięce Zawody Rowerkowe w Starogardzie Gdańskim. 16 września na stadionie im. Ka-
zimierza Deyny spotkało się aż 350 młodych rowerzystów, którzy postanowili poczuć smak 
rywalizacji.

O poranku prezydent mia-
sta Janusz Stankowiak, 

zastępca dyrektora OSiR Sta-
rogard Gdański Iwona Trocha, 
członkowie Stowarzyszenia 
Rekord oraz pracownicy MC 

Po raz piętnasty
Rowerowa środa, która odbywa się w ra-
mach Europejskiego Tygodnia Mobilności 
to już tradycja w naszym mieście. Jej ce-
lem jest zachęcenie mieszkańców miast do 
zmiany niekorzystnych dla zdrowia przy-
zwyczajeń i wybierania innych alternatyw-
nych ekologicznych form mobilności.

Donald’s i Kazik Deyna cze-
kali na rowerzystów na 4 sta-
rogardzkich skrzyżowaniach 
rozdając pyszne śniadania. 
W sumie 170 zestawów trafiło 
do posiadaczy dwóch kółek.

przygotowali pamiątkowe 
medale i dyplomy. Dodat-
kowo mali sportowcy mogli 
stanąć na podium i pozować 
fotografom oraz rodzicom do 
pamiątkowych zdjęć.
W przerwie pomiędzy star-
tami dzieci chętnie korzy-
stały ze strefy dmuchawców 
i sportowych animacji, które 

przygotowali dla nich pra-
cownicy Ośrodka Sportu i Re-
kreacji. Były zabawy z chustą, 
bańki mydlane, układanie 
wielkich puzzli, kolorowan-
ki, rzuty do celu, przeciąganie 
liny i zabawy przy muzyce.
Na dzieci czekało też mnó-
stwo innych atrakcji. 

Głównym Mecenasem Dzie-
cięcych Zawodów Rowero-
wych organizowanych przez 
„Dziennik Bałtycki” była 
gmina miejska Starogard 
Gdański. Wydarzenie wsparł 
również OSiR Starogard 
Gdański. Sponsorem głów-
nym zawodów był ORLEN 
S.A. 
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Starogard Gdański był jednym 
z pierwszych miast powiatowych, 

w których taka placówka powstała. 
Prezydent miasta Janusz Stankowiak 
złożył gratulacje dyrekcji oraz pra-
cownikom CZPiLU za dotychczaso-
wy trud i poświęcenie na rzecz osób 
zmagających się z problemami zdro-
wia psychicznego.
- To dla mnie ogromny zaszczyt móc 
gościć na tak ważnym jubileuszu. 
Myślę, że osoby, które 30 lat temu 
podjęły decyzje o stworzeniu takiego 
miejsca już perspektywicznie wie-
działy jakie problemy będą narastać 
w społeczeństwie. Składając gratula-
cje chciałbym podziękować wszyst-
kim, którzy przez te 30 lat pracowali 
na budowę marki CZPiLU, która jest 
niepodważalna i którą doceniają nie 
tylko mieszkańcy miasta, ale i całego 
powiatu starogardzkiego. Pragnę wy-
razić uznanie i wdzięczność za wraż-

Pomagają od 30 lat
Starogardzkie Centrum Zdrowia Psychicznego i Le-
czenia Uzależnień zapewnia skuteczną i komplekso-
wą opiekę nad osobami z problemami zdrowia psy-
chicznego oraz uzależnieniami. 15 września w hotelu 
Ren odbyła się uroczysta gala podsumowująca 30-le-
cie działalności placówki, w której uczestniczyły wła-
dze miasta.

liwość, wielkoduszność i otwartość 
na potrzeby lokalnej społeczności. 
Niech świętowany jubileusz będzie 
powodem do zadowolenia i stanowi 
bodziec do dalszej pracy – powiedział 
prezydent miasta Janusz Stankowiak.
W imieniu Rady Miasta w spotkaniu 
uczestniczył Przewodniczący Rady 
Miasta Marek Jankowski, a także za-
stępcy prezydenta miasta Maciej Ka-
linowski i Tadeusz Błędzki.
Gratulacje i życzenia kolejnych ju-
bileuszy odebrała od zaproszonych 
gości kierownik placówki Izabela Or-
likowska-Kawska. Historię Centrum, 
które na przestrzeni tych 30-lat prze-
szło wiele zmian związanych z roz-
szerzeniem bazy lokalowej, posze-
rzeniem oferty świadczonych usług 
po zmiany strukturalne, przedstawiła 
zebranym zastępca kierownika  Anna 
Tomaszewska. 

Władze miasta na posiedzeniu 
reprezentowali: prezydent 

miasta Janusz Stankowiak, zastęp-
ca prezydenta miasta ds. technicz-
no-inwestycyjnych Tadeusz Błędzki, 
Leszek Krzykowski koordynator pro-
jektu aktualizacji GPR oraz Naczelnik 
Wydziału Podatków Katarzyna Lutka.
Wiceprezydent Tadeusz Błędzki wy-
jaśnił członkom Rady konieczność 
przeprowadzenia aktualizacji GPR, 
który w nowej wersji obowiązywać 
ma w latach 2024 - 2030.

Rewitalizacja i finanse
Rada Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała aktualizację Gminnego Programu 
Rewitalizacji Starogardu Gdańskiego. Zapoznała się też z propozycją zmiany sta-
wek podatku od nieruchomości od nowego roku.

potrzeb społecznych jest ciągle bar-
dzo dużo.
- Planujemy dalej poprawiać jakość 
ulic, dofinansowywać moderniza-
cję elewacji i dachów w budynkach, 
rozwijać działalność SCWR i zago-
spodarowywać obszar rekreacyjny 
na Piekiełkach.  Być może uda się 
też wybudować bazę dla Ochotniczej 
Straży Pożarnej i zdobyć dodatkowe 
pieniądze na zadaszenie targowiska. 
Obszar rewitalizacji jest dość duży, 
więc na brak zadań narzekać nie bę-

i zwiększenie zadań własnych Gmi-
ny, Prezydent Miasta zmuszony jest 
do zmiany wysokości podatków. 
Wzrost obejmie jednak tylko podatki 
od nieruchomości. Podatek od środ-
ków transportowych pozostanie bez 
zmian – powiedziała Naczelnik.
Wyjaśniła, że poziom inflacji dla sta-
wek z I półrocza tego roku w porów-
naniu z poprzednim wyniósł 15%. 
Zgodnie z ustawą w lipcu tego roku 
Minister ogłosił nowe stawki mak-
symalne na rok 2024. Po wnikliwej 
analizie sytuacji finansowej miasta 
władze podjęły decyzję o zmianie 
wysokości stawek podatku od nieru-
chomości.
— Stawka maksymalna na 2024 rok 
wzrośnie o 15% w stosunku do sta-
wek tegorocznych. Prezydent jed-
nak nie zaproponuje Radzie stawek 
maksymalnych. Wzrost przewidu-
je na poziomie 13%. To oznacza, że 
osoba fizyczna za dom o powierzchni 
100 merów kwadratowych na działce 
o powierzchni 1000 metrów kwadra-
towych zapłaci o 139 złotych więcej 
w skali roku, czyli o 37,75 zł więcej na 
kwartał – tłumaczyła dalej Katarzyna 
Lutka.
Podała, że podatek od nieruchomości 
za grunt dla osób fizycznych wzro-
śnie o 12 groszy, czyli ze stawki 57 
groszy za 1 m2 na 69 groszy za 1 m2, 
a za budynek z 94 groszy wzrośnie na 
1,13 zł. W przypadku działalności go-
spodarczej podatek od gruntu wzro-
śnie o 22 groszy, czyli z 1,09 zł na 1,31 
zł za metr kwadratowy. Za budynek 
przedsiębiorca zapłaci o 4,97 zł wię-
cej, czyli dotychczasowa stawka 27,55 
zł wzrośnie do 32,52 zł.
— W tej chwili odczuwamy ubytek 
w budżecie na poziomie 15 mln zł. 
Nawet jeżeli Rada Miasta zatwierdzi 
proponowane przez nas stawki, do-
chody własne Gminy wzrosną tylko 
o ok. 4,5-5 mln zł. Nadal w budżecie 
brakować będzie ok. 10 mln zł. Mimo 
to, postaraliśmy się nie podnosić po-
datku do stawek maksymalnych — 
powiedział Prezydent Miasta Janusz 
Stankowiak. 
Członkowie Rady nie zgłosili żadnych 
uwag do planowanej uchwały w spra-
wie zmiany wysokości stawek podat-
ku od nieruchomości. Podkreślili, że 
rozumieją w jakiej sytuacji znajdują 
się polskie samorządy. Uznali więc, 
że decyzja jest konieczna, jeśli miasto 
ma się dalej rozwijać. 

- Jak wiecie Państwo, w 2022 roku za-
kończyliśmy realizację sześcioletnie-
go Programu Rewitalizacji. W związ-
ku z nową perspektywą finansowania 
unijnego konieczne było nie tylko 
podsumowanie zrealizowanych za-
dań w tej przestrzeni, ale przede 
wszystkim zaktualizowanie obec-
nych potrzeb zarówno infrastruktu-
ralnych, jak i społecznych w tym ob-
szarze.  Zaktualizowany GPR na lata 
2024-2030 pozwoli Gminie ubiegać 
się o środki unijne na konkretne za-
dania — wyjaśnił wiceprezydent.
Uprzedził jednak, że realizacja tego 
Programu może odsunąć się w czasie. 
- Najprawdopodobniej  środki unijne 
z różnych przyczyn trafią do Polski 
nie wcześniej niż w 2025 roku – po-
wiedział. 
Leszek Krzykowski – koordynator 
procesu aktualizacji GPR – przedsta-
wił członkom obowiązujące w tym 
zakresie procedury. Zaznaczył, że 
obszar objęty rewitalizacją nie ule-
gnie zmianie.
Wiceprezydent przestawił członkom 
Rady zarys projektów, które GPR po 
aktualizacji przewiduje do realizacji. 
Podkreślił, że mimo zakończenia tak 
wielu zadań w latach poprzednich, 

dziemy — przyznał Tadeusz Błędzki.
Członkowie Rady Gospodarczej jed-
nomyślnie pozytywnie zaopiniowali 
aktualizację Gminnego Programu 
Rewitalizacji Starogardu Gdańskiego. 
Przewodniczący Rady Stefan Lubaw-
ski pochwalił władze miasta za sku-
teczność podejmowanych decyzji.
- Zarządzanie miastem w obecnej 
sytuacji gospodarczej jest trudne – 
powiedział. — Środki zewnętrzne są 
niezbędne dla jego rozwoju, zwłasz-
cza że realizacja zadań bieżących 
kosztuje samorządy coraz więcej i je-
stem pełen obaw, czy miasto temu 
podała, czy udźwignie to finansowo. 
Ważne jest to, że mimo niepewności 
otrzymania pomocy unijnej, wiemy, 
że miasto będzie przygotowane do 
działania. Jestem zdania, że zapro-
ponowane przez władze Starogardu 
kierunki rozwoju są słuszne, dlatego 
cieszę się, że jesteśmy w tym zakre-
sie zgodni – dodał.
Kolejny ważny dla przyszłego funk-
cjonowania miasta temat przedsta-
wiła Naczelnik Wydziału Podatków 
Katarzyna Lutka.
— Biorąc pod uwagę inflację, wzrost 
płacy minimalnej, kurczące się 
wpływy do budżetów samorządów 
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Niedawno minęło 30 lat od powsta-
nia w  Starogardzie Gdańskim Cen-
trum Zdrowia Psychicznego i Lecze-
nia Uzależnień. Jak na przestrzeni lat 
zmieniała się ta placówka?
18 sierpnia 1992 r. podpisano porozu-
mienie pomiędzy Pełnomocnikiem 
Wojewody Gdańskiego ds. Profilak-
tyki i Rozwiązywania Problemów Al-
koholowych Grażyną Rymaszewską 
a Prezydentem Starogardu Gdań-
skiego Pawłem Głuchem w sprawie 
utworzenia i prowadzenia Ośrodka 
Profilaktyki i Rozwiązywania Proble-
mów Alkoholowych w Starogardzie 
Gdańskim. Przeciwdziałanie alkoho-
lizmowi w szerokim ujęciu stanowiło 
podstawowe zadanie placówki. Od 31 
sierpnia 1999 r. placówka rozszerzyła 
swoją działalność o poradnię terapii 
uzależnienia od substancji psychoak-
tywnych. Rozwój działalności oraz 
poszerzenie oferty naszej placów-
ki przyczyniło się do konieczności 
rozbudowy istniejącej bazy lokalo-
wej. Rozbudowa była prowadzona 
w latach 2003-2004. W roku 2004 
oddano do użytkowania kolejne po-
mieszczenia do prowadzenia działal-
ności leczniczej. W 2006 r. placówka 
zmieniła nazwę na „Samodzielny 
Publiczny Zakład Opieki Zdrowot-
nej – Przychodnia Leczenia Uzależ-
nień”. Natomiast w grudniu 2008 
r. placówka ponownie rozszerzyła 
swoją działalność o poradnię zdrowia 
psychicznego dla dzieci, młodzieży 
i ich rodzin oraz o poradnię antyni-
kotynową. Wzrost zapotrzebowania 

Jesteśmy „zalewani” 
coraz to nowymi uzależnieniami
Rozmowa z Izabelą Orlikowską-Kawską, kierownikiem Centrum Zdrowia Psychicznego i Leczenia Uzależnień 
w Starogardzie Gdańskim. 

społecznego na świadczenia udzie-
lane przez naszą placówkę oraz dal-
szy rozwój w kierunku zapewnienia 
kompleksowej opieki w zakresie 
opieki psychiatrycznej i leczenia uza-
leżnień po raz kolejny wymusił ko-
nieczność zwiększenia powierzchni 
użytkowej. W roku 2013 na zlecenie 
Gminy Miejskiej dokonano rozbiórki 
budynku znajdującego się na działce 
przeznaczonej na rozbudowę przy-
chodni oraz wykonano projekt tech-
niczny rozbudowy naszej placówki. 
Budowa ruszyła pełną parą wiosną 
2014 r., a już w grudniu nastąpiło jej 
uroczyste otwarcie. Następnie przy-
stąpiono do konkursu ofert w NFZ. 
Wraz rozwojem bazy lokalowej, po-
szerzeniem oferty placówki i zmia-
nami jej struktury dokonano również 
zmiany nazwy. W lipcu 2015 Przy-
chodnia Leczenia Uzależnień została 
wpisana do KRS pod nową nazwą SP 
ZOZ Centrum Zdrowia Psychicznego 
i Leczenia Uzależnień. Obecnie pod-
stawowa działalność Centrum opiera 
się na realizacji umów długotermino-
wych zawartych w 2018 r., zawartych 
z Narodowym Funduszem Zdrowia 
i obejmuje następujące komórki or-
ganizacyjne: Poradnia Terapii Uza-
leżnienia od Alkoholu i Współuzależ-
nienia, Poradnia Terapii Uzależnienia 
od Substancji Psychoaktywnych oraz 
Oddział Dzienny Zaburzeń Nerwi-
cowych. Na przestrzeni lat staramy 
wykorzystać wszelkie pojawiające się 
szanse i możliwości na zwiększenie 
wachlarza oferowanych przez nasz 

podmiot leczniczy form pomocy, 
a nasza kadra ustawicznie zwięk-
sza swoje kompetencje podążając za 
współczesnymi trendami psychote-
rapii. 

Pani kierownikiem placówki jest od 
4 lat. Co jest największym wyzwa-
niem w  zarządzaniu podmiotem 
leczniczym tego typu?
Objęcie przeze mnie funkcji Kierow-
nika Centrum Zdrowia Psychicznego 
i Leczenia Uzależnień wiązało się od 
samego początku z wieloma wyzwa-
niami. W 2019 r. nastąpiło pogorsze-
nie warunków realizacji świadczeń 
gwarantowanych przez NFZ. Rok 
2020 to wybuch pandemii COVID-19 
i związana z nią konieczność zaprze-
stania realizacji świadczeń w postaci 
psychoterapii grupowej w Poradni 
Terapii Uzależnienia od Alkoho-
lu i Współuzależnienia oraz Porad-
ni Terapii Uzależnienia od Środków 
Psychoaktywnych, jak i w Oddziale 
Dziennym Zaburzeń Nerwicowych. 
Nastąpił również gwałtowny spadek 
udzielanych sesji indywidualnych, 
które realizowaliśmy za pośred-
nictwem systemów teleinforma-
tycznych. Efektem pandemii była 
niemożność planowej realizacji dłu-
goterminowych umów o udzielanie 
świadczeń opieki zdrowotnej. Nasza 
placówka otrzymała możliwość rozli-
czenia zaliczek pobranych w ramach 
tzw. 1/12 kontraktu, które nie zostały 

rozliczone do końca roku 2020, w ko-
lejnych okresach rozliczeniowych lub 
w kolejnych umowach, maksymalnie 
do 2023 roku. Ogromne zaangażowa-
nie całego zespołu CZPiLU zaowoco-
wało możliwością spłaty pobranych 
przez nasz podmiot zaliczek już 
w roku 2021. W roku 2022 zorgani-
zowaliśmy pomoc psychologiczną dla 
obywateli Ukrainy przebywających 
w Polsce w związku z konfliktem 
zbrojnym na terytorium ich kraju. 
Miały one na celu umożliwienie lep-
szego zaaklimatyzowania się w nowej 
rzeczywistości oraz identyfikację ob-
jawów wynikających z doświadcza-
nej traumy. Konsultacje prowadzone 
były przez psychologa ukraińskiego 
w ojczystym języku naszych klien-
tów. Kolejnym wyzwaniem był gwał-
towny wzrost inflacji, jednak dzięki 
polityce ostrożnej realizacji kosztów 
udaje nam się osiągać dodatni wynik 
finansowy oraz realizować wszel-
kie zawarte przez placówkę umowy. 
Sprostanie tym wszystkim wyzwa-
niom nie byłoby możliwe, gdyby nie 
zaangażowanie i kompetencje moich 
współpracowników, którym pragnę 
złożyć serdeczne podziękowania. 

Żyjemy w  czasach, kiedy pokus, 
uzależnień i związanych z nimi pro-
blemów jest coraz więcej. Jak sobie 
z tym radzić?
To prawda, żyjemy w czasach, kiedy 
jesteśmy „zalewani” coraz to no-

wymi uzależnieniami. Są to coraz 
nowsze substancje psychoaktywne, 
które niosą za sobą nowe ryzyka dla 
użytkowników i nowe wyzwania dla 
lekarzy i psychoterapeutów. Należą 
do nich również wszelkie E-uzależ-
nienia, ich bezgraniczny dostęp dla 
coraz młodszych dzieci oraz brak 
wiedzy dorosłych dotyczącej czę-
sto nieodwracalnych konsekwencji 
funkcjonowania psychologicznego, 
czy poznawczego dzieci i młodzieży 
stanowią ogromne zagrożenie. Jak 
sobie z tym radzić? To trudne pyta-
nie. Spora odpowiedzialność leży po 
stronie rodziców dzieci, zanim za-
czną się problemy. Spędzanie czasu 
z dziećmi, wspólne rozmowy, zain-
teresowania zamiast włączania kil-
kugodzinnych seansów bajek, czy 
gier komputerowych. Dziecko nale-
ży nauczyć umiejętnego korzystania 
z narzędzia jakim jest Internet. 

Czy można w jakiś sposób zapobiec 
uzależnieniom?
W celu zapobiegania uzależnieniom 
nasza placówka realizuje progra-
my profilaktyczne w starogardzkich 
podstawówkach w postaci warszta-
tów profilaktycznych dla młodzieży 
z zakresu problematyki uzależnień 
chemicznych i behawioralnych, za-
chowań agresywnych, zachowań 
ryzykownych oraz na terenie na-
szej placówki zajęcia zwiększające 
samoświadomość w okresie adole-
scencji, poprawiające komunikację 
i wpływające na akceptację siebie 
i świata zewnętrznego. Od wielu lat 
obserwujemy, że mimo starań władz 
miasta oraz dyrektorów szkół naj-
trudniej jest nam zaprosić do współ-
pracy rodziców. Mam nadzieję, że 
w przyszłości zostaną dostrzeżone 
możliwości jakimi dysponujemy – 
kompetencje psychoterapeutów, 
psychologów, pedagogów w postaci 
oddziaływań profilaktycznych, psy-
choterapeutycznych, zanim jesz-
cze rozwiną się poważne problemy 
u młodych ludzi. Uważam, że tylko 
dzięki współpracy rodziców, szkoły 
i instytucji pomocowych możemy 
osiągnąć wymierne efekty. 

Jakie są najbliższe plany Centrum 
Zdrowia Psychicznego i  Leczenia 
Uzależnień w naszym mieście?
W nadchodzącym roku, po uzyskaniu 
niezbędnych kwalifikacji zamierza-
my przystąpić do realizacji programu 
pilotażowego dotyczącego oddziały-
wań terapeutycznych skierowanych 
do osób z doświadczeniem traumy. 
Ponadto zamierzamy poszerzyć 
swoją ofertę terapii systemowej dla 
naszych pacjentów oraz psychotera-
pii dla młodzieży eksperymentującej 
oraz dotkniętej uzależnieniem.  
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Do licznej grupy nauczy-
cieli mianowanych w pla-

cówkach oświatowych w Sta-
rogardzie Gdańskim dołączyły 
23 osoby. Awans zawodowy 
otrzymali:
Justyna Erdman, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 4 z Od-
działami Integracyjnymi
Wioleta Czerska, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 4 z Od-
działami Integracyjnymi
Iwona Szwoch, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 4 z Od-
działami Integracyjnymi
Joanna Linke-Talaśka, Pu-
bliczna Szkoła Podstawowa 
Nr 2
Monika Biernath, Miejskie 
Przedszkole Publiczne Nr 1
Iwona Kowalska, Miejskie 
Przedszkole Publiczne Nr 10
Marta Burnicka, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 1
Marta Czubkowska, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 1
Marlena Grefka, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 1
Oktawia Cablewska, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 2
Monika Zielinska, Publiczna 

Kolejni nauczyciele mianowani
Po odbyciu stażu w wymiarze 2 lat i 9 miesięcy pedagodzy ze starogardzkich szkół podsta-
wowych oraz przedszkoli zdali egzamin i złożyli przed Prezydentem Miasta ślubowanie. 
Uroczystość nadania stopnia awansu zawodowego nauczyciela mianowanego odbyła się 31 
sierpnia w Urzędzie Miasta.

Szkoła Podstawowa Nr 8
Natalia Wrycza Toygar, Pu-
bliczna Szkoła Podstawowa Nr 
4 z Oddziałami Integracyjnymi
ks. Łukasz Paluszewski, Pu-
bliczna Szkoła Podstawowa 
Nr 2
Wiktoria Drewek, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 3
Lucyna Słomińska-Portee,  
Publiczna Szkoła Podstawowa 
Nr 3
Maria Gołąbek, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 3
Aleksandra Sturmowska, Pu-
bliczna Szkoła Podstawowa 
Nr 2
Katarzyna Górak, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 2
Andżelika Lisiecka, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 2
Patrycja Zieman, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 4 z Od-
działami Integracyjnymi
Joachim Choina, Publiczna 
Szkoła Podstawowa Nr 1 
Justyna Malinowska, Publicz-
na Szkoła Podstawowa Nr 6
Justyna Heksel, Miejskie 
Przedszkole Publiczne Nr 2 
z Oddziałami Integracyjnymi 

Żłobek i przedszkole „Nad 
Wierzycą” powstało we 

wrześniu 2021 roku jako pla-
cówka prywatna. Założyła je 
Fundacja In Fortes przy ul. 
Owidzkiej. Od roku współ-
pracuje z Miastem, realizując 
w jednym z dwóch oddziałów 
przedszkolnych zadanie pu-
bliczne.

Zajęcia  w stylu skandynawskim
29 sierpnia Prezydent Miasta Starogard Gdański odwiedził żłobek i przedszkole „Nad Wie-
rzycą”. Placówka działa od września 2021 roku. Prowadzi ją Fundacja „In Fortes”, wzorując 
się na skandynawskim modelu wychowania.

– Obecnie dysponujemy dwo-
ma oddziałami przedszkolny-
mi – prywatnym i publicznym 
oraz dwoma żłobkowymi. 
W trakcie organizacji są kolej-
ne grupy – jedna przedszkolna 
i jedna żłobkowa. Korzysta-
my nie tylko z dotacji w ra-
mach zadania gminnego, ale 
staramy się wykorzystywać 

cyjnym uda nam się stworzyć 
kolejną grupę przedszkolną – 
dodał prezes Fundacji.
Dzieci mają przestronne i ko-
lorowe sale. Pomieszcze-
nia znajdują się na parterze 
i są dostosowane do potrzeb 
osób niepełnosprawnych. 

kolejne oddziały.
- Cały czas reorganizujemy 
przestrzeń i adaptujemy bu-
dynki do potrzeb najmłod-
szych. Na tę chwilę mamy 
trzy obiekty i jesteśmy gotowi 
na przyjęcie 80 dzieci przed-
szkolnych i 70 maluszków 
do żłobka. Mam nadzieję, że 
dzięki naszemu udziałowi 
w miejskim systemie rekruta-

W przedszkolu pracuje ok. 20 
pracowników.
- To, co nas wyróżnia, to fakt, 
że nasza placówka inspiruje 
się na skandynawskim, głów-
nie fińskim modelu wczesnej 
edukacji. Wzorujemy się na 
nim, ponieważ jest to obecnie 
wiodąca metoda edukacyjna 
na świecie. To model, w któ-
rym dzieci bezstresowo uczą 

też inne źródła finansowania 
z zewnątrz. Korzystamy np. 
z programu rządowego „Mój 
Maluszek” – wyjaśnił Marek 
Ejsmont.
Aktualnie do żłobka i przed-
szkola „Nad Wierzycą” 
uczęszcza setka dzieci. Do-
celowo Zarząd planuje roz-
szerzyć działalność i stworzyć 

się poprzez zabawę i osiągają 
najlepsze wyniki w świato-
wych rankingach edukacyj-
nych. Każde dziecko traktu-
jemy indywidualnie. Staramy 
się cały czas być uważni na 
jego potrzeby i predyspozycje. 
We współpracy z rodzicami 

przygotowujemy propozycje 
indywidualnych planów pra-
cy i co pół roku analizujemy 
postępy i uzgadniamy dalsze 
kroki — powiedziała Ewa To-
maszewska.
Placówka zapewnia opiekę 
i edukację dzieciom w wieku 
od 1 do 6 lat w godzinach od 
5.30 do 17:00.
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9 września działkowcy 
z ROD „Malwa II” ob-

chodzili 45-lecie istnienia. 
Wspólnie z działkowcami 
w imieniu Prezydenta Miasta 
świętowała Sylwia Ossowska, 
Pełnomocnik Prezydenta ds. 
Organizacji Pozarządowych, 
Dzieci i Młodzieży. Aleksan-

Działkowcy obchodzili jubileusze
Wrzesień jest miesiącem, w którym kolejne ogródki działkowe znajdujące się na terenie 
Starogardu Gdańskiego obchodziły swoje jubileusze. Są dla miasta niezwykle ważne, gdyż 
mają wiele pozytywnych aspektów dla społeczności, łącząc zdrowie, edukację, integrację 
społeczną i przyjemność korzystania z natury.

dra Płachecka, prezes ogrodu 
Malwa II wręczyła dyplomy 
oraz upominki najbardziej 
aktywnym działkowcom za 
sumienna realizację obowiąz-
ków i prace na rzecz ogrodu. 
W jubileuszu uczestniczył 
również Jan Filipiak, przed-
stawiciel okręgowej komisji 

Wszyscy biorący udział 
w Spartakiadzie mogli 

sprawdzić się w 14 konkuren-
cjach. Było to m. in. tocze-
nie opony na czas, strzelanie 
z wiatrówki, wyścig na ro-
werach, rzut piłką lekarską, 
kręcenie hula-hop czy też 
wbijanie gwoździ na czas. 
Ostatnią konkurencją była 
rywalizacja par tanecznych. 
Seniorzy zaprezentowali się 
w walcu angielskim oraz wy-
branym przez siebie tańcu. 
Każdy uczestnik mógł wybrać 
dwie konkurencje indywidu-
alne i jedną grę zespołową. 
Seniorzy pokazali, że wiek nie 
jest przeszkodą do aktywności 
sportowej i radości z rywali-
zacji. Uczestnicy dzielili się 
swoją energią i dobrą zaba-
wą. Ostatecznie w klasyfikacji 
generalnej pierwsze miejsce 

Sport dla każdego
Do stolicy Kociewia po raz osiemnasty przy-
byli seniorzy z sąsiednich gmin, aby pod-
czas XVIII Powiatowej Spartakiady Emery-
tów, Rencistów i Osób Niepełnosprawnych 
powalczyć o medale i tytuł najbardziej 
usportowionej gminy.

zajęła reprezentacja gmi-
ny Zblewo. Zaraz za nimi na 
drugim miejscu uplasował się 
Osiek, a trzecie miejsce zajęła 
gmina Smętowo Graniczne. 
Tym samym gminy obroniły 
swoje ubiegłoroczne miejsca 
na podium. Kolejne miej-
sce zajęły gminy: Bobowo, 
Skarszewy, Lubichowo, Pin-
czyn, Borzechowo, Osieczna, 
Skórcz, Starogard, przedsta-
wiciele Dziennego Domu Se-
nior+ i Szlachty.
Sponsorzy: Gmina Miejska 
Starogard Gdański, Powiat 
Starogardzki, Polmet, Bank 
Spółdzielczy, Masarnia He-
rold.
Partnerzy wydarzenia: Ośro-
dek Sportu i Rekreacji, Liga 
Obrony Kraju, Nadleśnictwo 
Starogard Gdański. 

Tym razem do rywalizacji 
przystąpiło 50 wózkowi-

czów z naszego miasta oraz 
z placówek w Skarszewach, 
Kaliskach, Kleszczewie, Ro-
kocinie, Bielawkach i Pel-

Przełamali wszelkie bariery
6 września już po raz trzeci w naszym mieście odbyły się zawody 
dedykowane osobom z ograniczeniami lokomocji pn. „Wózkowo
-sportowo”. Organizatorem wydarzenia był Środowiskowy Dom 
Samopomocy w Starogardzie Gdańskim, który udowodnił, że w na-
szym mieście arena sportowa otwarta jest dla wszystkich.

plinie. To osoby, w których 
drzemie ogromna siła, wielki 
potencjał i potrzeba współ-
zawodnictwa. Mieli oni do 
pokonania 18 konkurencji 
sportowych, między innymi: 

wyścigi na dystansie 60 me-
trów, kręgle, czy rzut piłeczką 
palantową.
Specjalnie z myślą o sporto-
wym spotkaniu nową, moty-
wacyjną piosenkę pt. „Open 
to fun” zaprezentował zespół 
Blue MC ze starogardzkiego 

ŚDS-u. We współorganizację 
zawodów włączyły się rów-
nież kluby sportowe KaEmKa, 
KS Beniaminek oraz Staro-
gardzki Klub Lekkoatletyczny 
Filippides a rozgrzewkę przed 
głównymi startami poprowa-
dziła Anna Biernat ze szkoły 
tańca Esta Fiesta.
Gościem specjalnym był pa-
raolimpiczyk Adrian Imia-

nowski, dykobol, który 
opowiedział o swojej pasji. 
Zawodnicy po raz kolejny 
udowodnili, że ograniczenia 
mogą być tylko w głowach 
a nie w nogach i pokazali, że 
drzemie w nich ogromna siła! 

rewizyjnej ROD w Gdańsku 
i prezes ROD Wierzyca, który 
złożył działkowcom i ich ro-
dzinom najlepsze życzenia. 
Spotkanie było również oka-
zją do podsumowania ostat-
nich inwestycji. Działkowcy 
z ROD Malwa II mogą cieszyć 
się nową wiatą, której budo-
wa została częściowo sfinan-
sowana ze środków Gminy 
Miejskiej Starogard Gdański.
Z kolei 16 września Rodzinne 
Ogrody Działkowe „Radość” 
świętowały 40-lecie istnienia. 
Była to okazja do wspólnej za-
bawy, podziękowań i wyróż-
nień. Gościem honorowym 
spotkania był Prezydent Mia-
sta Starogard Gdański.
Najlepsze życzenia działkow-
com złożyli Henryk Krasiński 
prezes ROD Radość, Jan Ko-
walski członek Okręgowego 

Zarządu Pomorskiego PZD, 
a także prezes Kolegium Pre-
zesów Rodzinnych Ogrodów 
Działkowych w Starogardzie 
Gdańskim i jednocześnie pre-
zes zarządu ROD „Neptun” 
Bogdan Grzela. 
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Obchody 30-lecia rozpoczęła po-
lowa msza święta. Koncelebro-

wał ją Brat Kapelan Jacek Spychalski. 
Bracia modlili się w intencji staro-
gardzkiego Bractwa oraz zmarłych 
Braci. We mszy uczestniczyli przed-
stawiciele lokalnych władz samo-
rządowych, służb mundurowych, 
spółek, stowarzyszeń, organizacji 
oraz wielu przyjaciół i sympatyków 
Bractwa.
— Znajdujemy się na terenie daw-
nego bractwa, dzisiaj tak pięknie 
odrestaurowanego. Nie byłoby tego 
wszystkiego, gdyby nie działania 
braci z lat 1920-1939, późniejszej 
piętnastki, która Bractwo reaktywo-
wała, pomocy władz miasta wszyst-
kich dotychczasowych kadencji i ak-
tywności ludzi, którzy się tu zebrali. 
Starogardzkie Kurkowe Bractwo 
Strzeleckie niewątpliwie należy do 
Bractw wyróżniających się na mapie 
Polski — powiedział prezes Zjedno-
czenia Kurkowych Bractw Strzelec-
kich Rzeczypospolitej Polskiej Lech 
Magnuszewski.
W dowód uznania zasług odznaczył 
prezesa Kurkowego Bractwa Strze-
leckiego w Starogardzie Gdańskim 
Zbigniewa Bonę orderem Zjedno-
czenia Kurkowych Bractw Strze-
leckich Rzeczypospolitej Polskiej – 
Krzyżem Wielkim. — To zaszczytne 

Trzydziestolecie reaktywacji 
Kurkowego Bractwa Strzeleckiego
Od 30 lat stoją na straży historii. Kultywują blisko siedemsetletnią tradycję pol-
skich bractw kurkowych. Promują przy tym miasto oraz powiat w kraju i za gra-
nicą. 1 września uroczystym przemarszem, polową mszą św. i balem królewskim 
uczcili rocznicę reaktywowania Kurkowego Bractwa Strzeleckiego w Starogardzie 
Gdańskim.

i honorowe wyróżnienie otrzymało 
dotąd niewielu braci. Tym bardziej 
dumny jestem z tego, że osobiście 
mogę je wręczyć przyjacielowi i bra-
tu z rodzinnego bractwa – przyznał 
Lech Magnuszewski.
Podziękowania wszystkim braciom 
i zaproszonym gościom złożył nowo 
wybrany król Mariusz Szwarc przy-
domek Niezłomny. Sam też odebrał 
wiele gratulacji, podziękowań i ży-
czeń owocnego panowania

Wiele życzeń z okazji 30-lecia reak-
tywacji Kurkowego Bractwa Strze-
leckiego popłynęło do prezesa Brac-
twa Zbigniewa Bony i całego Zarzą-
du. Prezydent Miasta Janusz Stan-
kowiak życzył Bractwu kolejnych lat 
aktywności i sukcesów. Wspólnie 
z Przewodniczącą Rady Miasta Anną 
Benert i swoimi zastępcami Ma-
ciejem Kalinowskim i Tadeuszem 
Błędzkim przekazał na ręce prezesa 
list gratulacyjny i podarek związany 

cia nie muszą już bronić Ojczyzny. 
Mają inną rolę do wykonania, którą 
zresztą wykonują w sposób niezwy-
kły. Z wielkim zapałem angażują się 
w życie społeczne miasta, powiatu 
i całego regionu. Nie tylko stoją na 
straży tradycji, ale przede wszyst-
kim rozsławiają Starogard Gdański 
i Kociewie w Polsce i na świecie. Bar-
dzo im za to dziękuję. Życzę Wam, 
aby Starogard Gdański w przyszło-
ści był miastem, w którym wybra-
ny zostanie Król Europy podczas 
Europejskiego Zjazdu Braci Kurko-
wych, a obecnemu Królowi życzę 
tego zaszczytnego tytułu już w tym 
roku podczas tegorocznego zjazdu — 
powiedział prezydent miasta Janusz 
Stankowiak.
Spotkanie z okazji 30-lecia reak-
tywacji Kurkowego Bractwa Strze-
leckiego uwieńczone królewskim 
balem było okazją do wręczenia spe-
cjalnych podziękowań i wyróżnień. 
Otrzymali je przedstawiciele władz 
samorządowych, służb munduro-
wych, organizacji i stowarzyszeń, 
jednostek organizacyjnych gminy 
miejskiej oraz wielu przyjaciół Brac-
twa. Medalem 30-lecia Bracia Kur-
kowi wyróżnili 34 osoby.

z 30-leciem reaktywacji Bractwa.
— Zastanawiam się, czy Ojcowie Za-
łożyciele Kurkowych Bractw Strze-
leckich w 1351 roku, zdawali sobie 
sprawę, jak wspaniałą kartę historii 
otworzyli? Jak znaczącą rolę ode-
grają w dziejach Polski? Szczególnie 
nisko chciałbym skłonić głowę wo-
bec tych braci, którzy w 1993 roku 
reaktywowali Bractwo. Dzisiaj bra-



928 września 2023
STAROGARDZKI RATUSZWYDARZENIA

W dniach 14 – 16 września ośmiu 
artystów graffiti/street art 

z całej Polski wspólnie tworzyło mu-
ral przy Parku Nowe Oblicze. Jego 
motywem przewodnim było hasło 
przyświecające STG Fresh: „Puść te-
lefon – złap zajawkę”. Wydarzenie 
odbyło się bowiem w ramach pro-
jektu informacyjno-profilaktyczne-
go dotyczącego uzależnień od urzą-
dzeń ekranowych.

Puścili telefony i złapali zajawkę
Koncerty, muzyka serwowana przez DJ-ów, występy tancerzy oraz graffiti jam. 
To wszystko czekało na młodzież podczas pierwszego STG Fresh, który odbył się 
16 września w Parku Nowe Oblicze. Gwiazdami całodniowego wydarzenia byli 
Antony Esca i B.R.O.

Podczas prac przy graffiti muzyczne 
hity grał DJ Celar. Na scenie zapre-
zentowali się także Dejka Cheerle-
aders, Klub Sportowy Beniaminek 
03 w pokazie kickboxingu oraz „Per-
ły Ukrainy”, które specjalnie na tę 
okazję przygotowały pokaz młodzie-
żowego tańca.
Wystąpili także finaliści konkursu 
Utalentowani: Patryk Stoffa, Alona 
Harkavchenko, Konrad Jastrzemski, 

Tłoczno i gęsto pod sceną zrobiło 
się już podczas koncertu pierw-

szego wykonawcy. Mesajah swo-
im jedwabistym głosem niczym za 
dotknięciem czarodziejskiej różdż-
ki wyciągnął zza stołów festiwalo-
wiczów pod scenę, zapraszając do 
wspólnej zabawy w rytmach reggae. 
Z kolei Baranovski zaprosił festiwa-
liwiczów w muzyczny świat swoich 
utworów, najczęściej granych przez 
polskie rozgłośnie radiowe w tym 
sezonie. Koncert zamienił się w sza-
loną zabawę, którą mieszkańcy kon-
tynuowali do późnych godzin noc-

Kociewski piwny piknik za nami
Podczas gdy na scenie królowała dobra muzyka, na stołach prym wiodły regional-
ne trunki. Atrakcje zaplanowane na sobotni wieczór 9 września przez Browar Ko-
ciewski zapewniły uczestnikom IX już Festiwalu Piwa w Starogardzie Gdańskim 
wspaniałą zabawę. 

Monika Warembier, Wiktoria Ry-
kała, Emilia Szymanel, Pracownia 
Tańca Symfonia Ruchu III oraz Kinga 
Pliszka.
Koncerty gwiazd wieczoru poprze-
dziły krótkie występy Czara i Pare-
sa. Tuż po nich dla starogardzkiej 
publiczności swoje największe hity 
wykonał Antony Esca, który ma na 
koncie ogromne osiągnięcie. Jego hit 
„Diss na budziki” stał się viralem na 
Tik Toku. Słyszał go prawdopodob-
nie każdy użytkownik tej aplikacji 
w Polsce.
Tuż po nim na scenie pojawił się 
B.R.O – warszawski raper i produ-
cent muzyczny. Na swoim koncie 
ma wiele albumów. W 2022 r. wy-
dał singiel „Jeszcze Będzie Pięknie”, 
który bardzo szybko zyskał popu-
larność, stając się jego największym 
hitem.
Na scenę dziarsko wkroczyli także 
przedstawiciele starogardzkiej mło-
dzieży, którzy mieli okazję zapre-
zentować swoje autorskie kawałki.
Imprezę zakończył Fricky (Soulfre-
ak Kollektiv), czyli jeden z rezyden-
tów starogardzkiego Basement Club 
i najlepszego beach clubu w Polsce, 
czyli gdańskiej Moloteki. Zagrał 

nych przy dancehallowych seatach 
DJ Soulfreak Kollektive, którym to-
warzyszył wokalista Jacob A.
Organizatorzy przygotowali dla 
uczestników ciekawe konkur-
sy, których tematem przewodnim 
było oczywiście piwo. Ci, co pierw-
si przyszli na imprezę mieli okazję 
posłuchać zespołu Bestry Squad 
oraz obejrzeć znakomity występ 
kociewsko-kaszubskiej Orkiestry 
Dętej pn. Torpeda z Tczewa. Towa-

rzyszył im pokaz tańca w wykonaniu 
starogardzkich cheerleaderek SKS 
Fulimpex-Starogard. Tradycyjnie 
wielkie święto kociewskiego browa-
ru rozpoczęło się od odszpuntowania 
pierwszej beczki. Dokonał tego pre-
zydent miasta Janusz Stankowiak 
pod czujnym okiem piwowara Bar-
tosza Bednarczyka. Oficjalnie festi-
wal otworzył właściciel Hotelu REN 
Roman Chajewski. 

przeboje ostatnich lat. Usłyszeć mo-
gliśmy też nieco starsze hity.
Honorowy patronat nad wydarze-
niem objął Prezydent Miasta Staro-
gard Gdański Janusz Stankowiak.

Organizatorami STG Fresh były Sta-
rogardzkie Centrum Kultury oraz 
Miasto Starogard Gdański, a spon-
sorem Przedsiębiorstwo Usług Ko-
munalnych „STARKOM” sp. z o.o. 
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Marianna Serocka w swojej 
ostatniej publikacji pt. „Kuch 

Luftowy” zaprezentowała zbiór 
opowieści nawiązujący do dawnych 
opowiastek ludowych, napisany 
pięknym, stylizowanym językiem. 
Wystawa przedstawia prace z tej 
publikacji, głównie wydruki, inspi-
rowane przeżyciami związanymi 
z dorastaniem artystki na Kociewiu.

Kuch Luftowy
W Galerii „A” im. Michała Faryseja odbył się werni-
saż wystawy pt. „Kuch Luftowy” autorstwa Marian-
ny Serockiej, starogardzianki, absolwentki Wydziału 
Malarstwa Akademii Sztuk Pięknych w Krakowie.

Urodzony w Skórczu artysta ma-
larstwem zajmuje się od pią-

tego roku życia. Maluje na płótnie, 
drewnie, wykonuje freski naścien-
ne. Z biegiem czasu bardzo rozwinął 
swój warsztat malarski, co zaowo-
cowało malowaniem kopii różnych 
malarzy. Prowadził też kursy malar-

Malarstwo 
Zygmunta Lidki
8 września w Ratuszu Staromiejskim otwarto wysta-
wę prac malarskich Zygmunta Lidki pt. „Zygmunt 
Lidka – profesjonalny malarski amator”.

Dziewczyny  potrzebowały 12 
minut i 37 sekund, by wbiec 

z pełnym ekwipunkiem na 30 piętro 
wieżowca. Panowie tę samą wyso-
kość pokonali w 8 minut. Czwórka 
młodych strażaków ochotników ze 
Starogardu Gdańskiego 16 września 
uczestniczyła w V Mistrzostwach 
Polski Strażaków w Biegu po Scho-
dach – Wieżowiec 2023. Patrycja 
i Martyna Kilich zajęły trzecie miej-
sce na sześć drużyn żeńskich. Szy-
mon Benert i Przemysław Różański  
– trzydzieste szóste na 70 drużyn 
męskich. Najlepsi dystans pokonali 
w niecałe pięć minut.
— Oczywiście, że były chwile słabo-
ści, ale w tej rywalizacji nie tylko nogi 
i oddech są ważne. Najważniejsza jest 
głowa. Jeśli powie nam stop, dość, nic 
nie zrobimy i po zawodach  – dzielili 
się swoimi wrażeniami Strażacy.

20 września cała czwórka wraz z ko-
mendantem OSP Łukaszem Zblew-
skim odwiedziła włodarza Starogar-
du.  Młodzi Strażacy podziękowali mu 
za wsparcie i zaprezentowali zdobyty 
przez dziewczyny puchar.
— To zaszczyt dla mnie — powiedział 
prezydent miasta Janusz Stanko-
wiak.  — Jestem dumny, że mamy 
takich wspaniałych ludzi w mieście, 
którzy służbę łączą z pasją. Gratuluję 
Wam przygotowania, determina-
cji, woli walki, wspaniałej postawy 
i oczywiście sukcesu. Zarówno trze-
cie, jak i trzydzieste szóste miejsce 
to świetny wynik. Myślę jednak, że 
od miejsca ważniejszy był sam udział 
w tych zawodach i sprawdzenie wła-
snych możliwości — dodał Prezy-
dent.
Strażacy podzieli się z włodarzem 
wrażeniami, jakie przywieźli z Mi-
strzostw. Janusz Stankowiak był cie-
kaw, jak długo się przygotowali do tej 
rywalizacji i gdzie.
— Najwięcej trenujemy na siłow-
ni — odpowiedziała Martyna Kilich. 
—Wzmacniamy w ten sposób swoją 
odporność i kondycję. Zdarzyło nam 
się też biegać po schodach w staro-
gardzkiej Elektrociepłowni. To naj-
wyższy punkt w mieście. Przygoto-
wywaliśmy się kilka miesięcy — do-
dała strażaczka.
Zawody polegały na biegach dwu-
osobowych drużyn na 30 piętro 

W 12 minut na 30 piętro
Patrycja i Martyna Kilich z OSP w Starogardzie zajęły trzecie miejsce w V Mistrzo-
stwach Polski Strażaków w Biegu po Schodach – Wieżowiec 2023. Towarzyszą-
cy im panowie Szymon Benert i Przemysław Różański uplasowali się na miejscu 
trzydziestym szóstym. W środę, 20 września w gabinecie Prezydenta Miasta ode-
brali gratulacje od włodarza miasta.

Pałacu Kultury i Nauki. Zawodnicy 
wbiegają w pełnym umundurowa-
niu ochronnym wraz ze sprzętem 
ochrony układu oddechowego. W za-
wodach uczestniczyło 199 zespołów. 
Mistrzostwa zostały rozegrane w 5 

kategoriach: Państwowa Straż Pożar-
na, senior  70+, pary mieszane MIX, 
Ochotnicze Straże Pożarne, Jednostki 
Ochrony Przeciwpożarowej oraz ko-
biety. 

Gratulacje i słowa uznania za twór-
czość złożyły artystce Przewodni-
cząca Komisji Kultury i Promocji 
Miasta Martyna Łangowska-Siem-
bida oraz Naczelnik Wydziału Infor-
macji Społecznej Renata Połomska.
Kto nie miał okazji uczestniczyć 
w otwarciu wystawy może wstąpić 
do Galerii „A” do 6 października i za-
poznać się z pracami artystki. 

stwa dla dzieci i młodzieży. Jego pra-
ce docenione przez koneserów sztu-
ki można było podziwiać na Jarmar-
ku Dominikańskim, gdzie otrzymał 
przydomek „Gdański Matejko”.
Prace będzie można oglądać w Ra-
tuszu do końca października. 
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W minionym roku szkolnym 
186 dzieci wzięło udział w pro-

jekcie Gama Akademia Koszykówki. 
W jego ramach 2 razy w tygodniu 
dzieci klas I-III szkół podstawowych 
odbywają zajęcia ogólnorozwojowe 
o profilu koszykarskim.
Zajęcia odbywają się we wszyst-
kich sześciu szkołach podstawo-
wych na terenie miasta Starogard 
Gdański oraz w Jabłowie, Rywałdzie 
i Kokoszkowach. Prowadzą je na-

Podsumowali kolejny rok pracy
12 września Gama Akademia Koszykówki podsumowała kolejny rok swojej działalności. Prezes Bartosz Sarza-
ło podziękował wszystkim, którzy wspierają ten ważny projekt – władzom samorządowym, szkołom, insty-
tucjom, firmom oraz swoim współpracownikom. Podziękowania dla miasta odebrał prezydent Janusz Stan-
kowiak.

uczyciele wychowania fizycznego 
zatrudnieni w szkołach, po odbyciu 
szkolenia przeprowadzanego przez 
koordynatora projektu.
Oprócz zajęć szkolnych odbywają się 
tzw. treningi centralne. W ramach 
tych treningów najbardziej zaan-
gażowane dzieci trenują pod okiem 
trenera koszykówki i walczą o miej-
sce w drużynach występujących 
w rozgrywkach wojewódzkich (li-
dze U10). W minionym roku w roz-

Zawodnicy jak zwykle udowod-
nili, że ograniczenia nie są 

przeszkodą do realizowania pasji 
i zainteresowań. Podczas Turnieju 
panowała wspaniała atmosfera i nie 
było w nim przegranych. Starogard 
Gdański reprezentowały Kociewskie 
Gzuby z KP Starogard. Wszystkie 
drużyny rywalizowały w duchu fair 
play.
Organizatorzy Ogólnopolskiego Tur-
nieju Piłki Nożnej Dzieci i Młodzieży 

W drodze po marzenia
2 września na Stadionie Miejskim im. Kazimierza Deyny odbył się Ogólnopolski 
Turniej Piłki Nożnej Dzieci i Młodzieży z Niepełnosprawnościami. Wydarzeniu 
zorganizowanym przez Klub Piłkarski Starogard przyświecało hasło „W drodze po 
marzenia”.

z Niepełnosprawnościami  pokaza-
li po raz kolejny, jak ważne jest dla 
jego uczestników rozwijanie sporto-
wych pasji.  Chcieli przede wszyst-
kim zwrócić uwagę na potrzeby osób 
niepełnosprawnych. Hasło „W dro-
dze po marzenia” idealnie wpa-
sowuje się w rzeczywistość sporej 
części dzieci i młodzieży biorących 
udział w akcji. Bo Turniej i gra w piłkę 
nożną z pewnością jest spełnieniem 
marzeń wielu z nich. 

grywkach Pomorskiego Okręgowego 
Związku Koszykówki udział wzięły 2 
drużyny: Gama Akademia Koszy-
kówki Starogard Gdański oraz Gama 
Akademia Koszykówki Rywałd.
Dzieci biorą także udział w turnie-
jach wewnętrznych, w ramach któ-
rych ośrodki akademii rywalizują 
miedzy sobą.
Organizowane są również obozy, 
turnieje, jak na przykład mający 
miejsce we wrześniu 2022 r. Ale 
BUTY Basket Cup., wyjazdy na me-
cze profesjonalnej koszykówki, wy-
jazdy na turnieje. W czerwcu 2023 r. 
dzieci wzięły udział w Międzynaro-
dowym Turnieju Radom Basket Cup.
Podsumowanie minionego roku 
szkolnego
– Nasze spotkania to swego rodza-
ju tradycja, którą przerwała nam 
pandemia. Ostatnie podsumowanie 
roku działalności odbyło się w 2020 
r. Dzisiaj z ogromną przyjemnością 
wracamy do spotkań podsumowu-
jących kolejne sezony działalności. 
Bardzo dziękuję wszystkim, którzy 
nas wspierają. Dziękuję dyrektorom 
szkół, którzy zgodzili się, by nasze 
zajęcia odbywały się w ich placów-

kach. Dziękuję prowadzącym te za-
jęcia. Jesteście wyjątkowymi pasjo-
natami, którzy zaszczepiają w dzie-
ciach miłość do koszykówki – mówił 
prezes Gamy Akademii Koszykówki 
Bartosz Sarzało.
– Korzystając z okazji osobiste po-
dziękowania kieruję do moich 
współpracowników Izabeli Wolf 
i Filipa Rajkowskiego, bez których 

szych sukcesach projektu. Jednym 
z nich są zdolni wychowankowie. 
Pięciu zawodników gra w Kadrze 
Pomorza 2010 (Mateusz Makiła, 
Franciszek Mazur, Brajan Wysiec-
ki, Olivier Korbut, Oliwier Parulski). 
Dwóch wychowanków – Grzegorz 
Kamiński i Kacper Tuskowski to za-
wodnicy Polskiej Ligi Koszykówki. 

pomocy nie dałbym sobie ze wszyst-
kim rady. Dziękuję za Wasze ogrom-
ne zaangażowanie – powiedział Bar-
tosz Sarzało. Sam także otrzymał po-
dziękowania od prezesa firmy Gama 
Mariusza Popławskiego.
Bartosz Sarzało opowiedział, jakie 
plany już niedługo wdrożone zosta-
ną w życie i wspomniał o najwięk-
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Z tej okazji 1 września Prezydent 
Miasta Janusz Stankowiak, jego 

zastępca Maciej Kalinowski i Tade-
usz Błędzki, Przewodnicząca Rady 
Miasta Anna Benert, Wiceprzewod-
niczący Rady Miasta Marek Jankow-
ski, Radny Rady Miasta Jarosław 
Janaszek, Dyrektor Ośrodka Sportu 
i Rekreacji Marzena Klein, Zastęp-
ca Dyrektora ds. sportu, rekreacji 
i marketingu OSiR Monika Kełpin  
pod tablicą upamiętniającą piłkarza – 
Honorowego Obywatela Miasta zło-
żyli kwiaty i zapalili znicze.
Jego największym sukcesem było 
złoto dla Polski na Igrzyskach Olim-
pijskich w Monachium w 1972 roku. 
Dwa lata później z drużyną narodo-
wą wywalczył srebrny medal Mi-
strzostw Świata, a w 1976 roku sre-
bro na Igrzyskach w Montrealu. 

Niezmiennie pamiętamy
Trzydzieści cztery lata temu, w nocy z 31 sierpnia na 1 września 1989 roku, w tra-
gicznych okolicznościach w wypadku samochodowym w Stanach Zjednoczonych 
zginął Kazimierz Deyna, legenda polskiej piłki nożnej.

Akcja przewonienia gazu
PSG sp. z o.o. Oddział Zakład Gazowniczy w Gdańsku przepro-
wadzi w dniach 24-26 października na terenie naszego miasta 
akcję przewonienia gazu ziemnego.
Jej celem jest wykrycie i usunięcie nieszczelności na gazowej sieci roz-
dzielczej i instalacjach wewnętrznych w budynkach. Wykryte niesz-
czelności usuwane będą przez pracowników PSG sp. z o.o. oddziału 
w Gdańsku. Służby Pogotowia Gazowego będą pracowały w czasie 
trwania akcji przez całą dobę.

Usuwanie stwierdzonych nieszczelności na instalacjach wewnętrznych 
i urządzeniach gazowych w budynkach należy do obowiązku właści-
cieli lub administratorów obiektów.
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Miasto reprezentowali Prezy-
dent Miasta Starogard Gdański 

Janusz Stankowiak, Zastępca Pre-
zydenta ds. Społecznych Maciej Ka-
linowski oraz Przewodnicząca Rady 
Miasta Anna Benert. W imieniu Pre-
zydenta Miasta przemówienie oko-
licznościowe wygłosił harcmistrz 
Wojciech Mokwa ze starogardzkiego 
Hufca ZHP.

84. rocznica  
napaści sowieckiej
17 września na cmentarzu przy ul. 2. Pułku Szwole-
żerów Rokitniańskich, delegacje władz miasta, gmi-
ny, powiatu i instytucji uczcili pamięć ofiar II wojny 
światowej. 

1 września o godz. 4:45 w wielu 
miastach w Polsce zawyły syreny. 

Dały sygnał do rozpoczęcia uroczy-
stości z okazji obchodów 84. roczni-
cy wybuchu II wojny światowej. Tak 
było też w  Starogardzie Gdańskim.  
Przedstawiciele parlamentu, lokal-
nych władz samorządowych, insty-
tucji i stowarzyszeń, poczty sztan-
darowe szkół i organizacji, harcerze  
oraz mieszkańcy miasta zebrali się 
przy Pomniku Poległych i Zamordo-
wanych Harcerzy, w cokole którego 
znajdują się urny z ziemią z miejsc, 
w których harcerze zostali pocho-
wani. 
Modlitwę za ofiary II wojny świa-
towej poprowadził ksiądz dziekan 
Józef Pick. Następnie delegacje lo-
kalnych władz samorządowych, sto-
warzyszeń i instytucji złożyły kwia-
ty pod pomnikiem oddając hołd nie 

Hołd ofiarom II wojny światowej
Trwająca blisko sześć lat II wojna światowa zmieniła i zniszczyła życie wielu po-
koleń ludzi na całym świecie. 1 września w 84. rocznicę jej wybuchu mieszkańcy 
Starogardu, harcerze oraz przedstawiciele rzadowych i lokalnych władz samorzą-
dowych uczcili pamięć poległych. W hołdzie dla pomordowanych, którzy poświę-
cili życie w obronie Polski, złożyli kwiaty pod Pomnikiem Poległych i Zamordo-
wanych Harcerzy.

W tym roku mija 84.rocznica 
mordu na Ziemi Kociewskiej. 

W intencji ofiar w Lesie Szpęgaw-
skim odprawiona została Msza Św. 
Pod pomnikiem poświęconym Ich 
pamięci wiązanki kwiatów złożył 
starogardzkie władze Gminy, Miasta 
i Powiatu, przedstawiciele samorzą-
dów powiatu tczewskiego, delegacja 
Nadleśnictwa Starogard, parlamen-
tarzyści, szkoły i stowarzyszenia.
W uroczystościach uczestniczy-
li także przedstawiciele jednostek 
wojskowych, służby mundurowe, 
księża, poczty sztandarowe, dele-
gacje kombatanckie, rodziny po-
mordowanych, młodzież szkolna 
i mieszkańcy. 
Podczas obchodów głos zabrał Ma-
teusz Kubicki – przedstawiciel gdań-
skiego oddziału Instytutu Pamięci 
Narodowej, który dogłębnie badał 
zbrodnię niemiecką w Lesie Szpę-
gawskim. Autor książki pod tytułem 

tylko poległym starogardzianom, ale 
wszystkim ofiarom tej największej 
wojny na świecie, która w ciągu 6 lat 
zebrała najobfitsze żniwo życia ludz-
kiego w historii.
Uroczystość poprowadził Przewod-
niczący Rady Chorągwi Gdańskiej  

ZHP  harcmistrz Wojciech Mokwa, 
a odświętnego charakteru dodała 
jej oprawa muzyczna w wykonaniu 
artystów Teatru Kuźnia Bracka. Po 
uroczystości władze Miasta i Gminy 
złożyły wiązanki kwiatów na mogile 
w Lesie Szpęgawskim. 

Uczciliśmy pamięć pomordowanych w Lesie Szpęgawskim
W niedzielę 24 września w miejscu Pamięci Narodowej w Lesie Szpęgawskim wspólną modlitwą mieszkańcy Kociewia, rodziny pomordo-
wanych, przedstawiciele władz krajowych i samorządowych, organizacji kombatanckich i stowarzyszeń oraz młodzież szkolna oddali hołd 
ofiarom II wojny światowej.

„Zbrodnia w Lesie Szpęgawskim 
1939-1940.
– Ta przerażająca zbrodnia popełnio-
na przez niemieckiego okupanta jest 
czynem niedopuszczalnym i takim, 
który nigdy nie może się powtórzyć. 
Przypomina nam o tym monument 
w Szpęgawsku, gdzie umieszczone 
imiona i nazwiska ofiar, owe 2402 
znane z imienia i z nazwiska osoby, 
są najbardziej wymownym dowo-
dem na to, co wydarzyło się w tym 
miejscu i przestrogą dla przyszłych 
pokoleń – mówił. 
Po złożeniu wiązanek kwiatów 
Gminna Orkiestra Dęta przy OSP 
Pinczyn wykonała utwór „Śpij kole-
go”. Następnie odprawiona została 
msza święta w intencji pomordowa-
nych, której przewodniczył ksiądz 
biskup pomocniczy Diecezji Pelpliń-
skiej Arkadiusz Okroj.
Uroczystość zakończył Apel Pamięci. 

Przedstawiciele miasta złożyli kwia-
ty także na grobach płk. Józefa Trep-
to – Dowódcy 2. Pułku Szwoleżerów 
Rokitniańskich w latach 1938-39, 
który zginął w Starobielsku w 1940 
r. oraz płk. Tadeusza Łękawskiego – 
Legionisty, Rokitniańczyka, ostat-
niego Dowódcy 2. Pułku Szwoleże-
rów Rokitniańskich, Kawalera Orde-
ru Virtuti Militari. 
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tu wpisz swoje imię i nazwisko

Regulamin konkursu dostępny jest na stronie starogard.pl w zakładce „Komunikaty z urzędu”.  

Do wygrania zestaw 
miejskich gadżetów. 
Zwycięzców ogłosimy 
w kolejnym wydaniu 
„Starogardzkiego 
Ratusza”. 

Klub Radnych „Nasz Starogard” – w każdą środę w godz. od 15:00 do 16:00 w Urzędzie Miasta, 
pok. 108.
Klub Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” – w każdą środę w godz. od 15:30 do 16:30 w biurze 
poselskim posła Kacpra Płażyńskiego w Ratuszu Staromiejskim.
Klub Radnych „Koalicja Obywatelska” – w każdy czwartek w godz. od 16:30 do 18:00 w Biurze 
Poselskim Posła na Sejm RP Sławomira Neumanna, ul. Kilińskiego 11. Można też umawiać się 
telefonicznie pod numerem Biura Rady Miasta 58 530 60 25.

Przewodnicząca 
Rady Miasta

Anna 
Benert

pełni dyżur w każdą środę w godz. od 15:30  
do 16:30 w Urzędzie Miasta, pok. 108

Rada Miasta Starogard Gdański

Dyżury radnych

LXI sesja Rady Miasta 30 sierpnia 2023 roku

Aby wziąć udział w konkursie należy rozwiązać zagadkę i wypełniony 
kupon dostarczyć do Urzędu Miasta do pokoju 121 osobiście lub wy-
syłając jego zdjęcie na adres: konkurs@um.starogard.pl do dnia 13 
października 2023 r. 

Podjęte uchwały:

1. Uchwała w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej Starogard Gdański na 2023 rok 
(zmiana 7).
2. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miej-
skiej Starogard Gdański na lata 2023-2036 (zmiana 7).
3. Uchwała w sprawie przyznania nagrody Rady Miasta Starogard Gdański dla najlepszego 
maturzysty.
4. Uchwała w sprawie określenia trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków 
Zespołu Interdyscyplinarnego.
5. Uchwała w sprawie ustalenia przebiegu dróg gminnych.
6. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów najmu i dzierżawy gruntu na ko-
lejne okresy do 3 lat.
7. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzania zmiany miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego dla obszaru działek nr 24/41; 24/46; 24/43; 24/44; 24/39; 24/40; części 
działki nr 24/42 obr.19 i części działki nr 103 obr.20, położonych w rejonie ulicy Zblewskiej 
w Starogardzie Gdańskim - dla działki nr 502/3 obr. 19.
8. Uchwała  zmieniająca uchwałę Nr XLIV/547/2022 Rady Miasta Starogard Gdański z dnia 2 
marca 2022 r. w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego przysługującego stra-
żakowi ratownikowi Ochotniczej Straży Pożarnej w Starogardzie Gdańskim za udział w dzia-
łaniach ratowniczych, akcjach ratowniczych, szkoleniu lub ćwiczeniu pożarniczym organizo-
wanym przez Państwową Straż Pożarną lub gminę.
9. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej rozwiązania problemu ubóstwa men-
struacyjnego poprzez zapewnienie bezpłatnego dostępu do środków higieny osobistej w pla-
cówkach oświatowych prowadzonych przez Gminę Miejską Starogard Gdański.
10. Uchwała w sprawie skargi na działania radnego Rady Miasta Starogard Gdański.

Trzy pierwsze miejsca w konkursie z ostatniego wy-
dania „Starogardzkiego Ratusza” zajęli: Ramona Cej-
rowska, Lucyna Kostka, Kazimiera Bielasiewicz.
Gratulujemy i zapraszamy po odbiór nagród do 13 
października do pokoju 121 w Urzędzie Miasta.

Tym razem mamy dla Was układankę.
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Zgony

Zachęcamy do śledzenia oficjalnych kanałów informacyjnych miasta, gdzie zawsze znaleźć można rzetelne informacje. Bądź na bieżąco! 

INFORMACJE

Teresa Chowaniec l. 84
Leszek Szymański l. 62
Mieczysław Czinczoll l. 73
Krystyna Karczewska l. 87
Zbigniew Piotrzkowski l. 75
Henryk Kosiedowski l. 76
Teresa Rzoska l. 87
Krystyna Cyrankowska l. 92
Czesława Richter l. 70 
Kazimierz Paszylk l. 50 

Maria Bielińska l. 69 
Marek Miotk l. 55 
Zenon Cymanowski l. 68 
Helena Wojtaś l. 86 
Irmgard Lass l. 84 
Adam Szarmach l. 66 
Aleksander Kalmuk l. 80 
Weronika Jaworska l. 85 
Stanisław Drewa l. 86 
Genowefa Słoma l. 91 

Irena Gedowska l. 99 
Maria Stryjek l. 84 
Wanda Kędzierska l. 94 
Henryk Arendt l. 66 
Cecylia Jałowska l. 70 
Sławomir Siemieniewski l. 62 
Damian Ostanówka l. 49 
Urszula Gaweł l. 93 
Leszek Włoch l. 56 
Wacław Fijał l. 88 

NIERUCHOMOŚCI Gminy Miejskiej Starogard Gdański
Prezydent Miasta Starogard Gdański informuje, że 30 sierpnia 2023 r. wydane zostało Zarządzenie Nr 
398/08/2023 w sprawie ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do zbycia w drodze 
przetargu obejmujące 7 pozycji: 1) Al. Wojska Polskiego 36 – lokal mieszkalny o pow.użytk. 25,58 m2 
na III piętrze, udział 0,0105 w działce nr 101 w obrębie 13 , KW GD1A/00013133/2, 2) ul. Kanałowa 19A 
– lokal mieszkalny o pow.użytk. 84,56 m2 dwupoziomowy na parterze i I piętrze, udział 0,0950 w działce 
nr 125/11 w obrębie 14, KW GD1A/00036880/0, 3) ul. Kopernika 32F - lokal mieszkalny o pow.użytk. 
18,64 m2 na I piętrze, udział 0,0142 w działce nr 65/1 w obrębie 23 , KW GD1A/00035824/3, 4) ul. Pił-
sudskiego 16 - lokal mieszkalny o pow.użytk. 30,17 m2 na II piętrze, udział 0,0613 w działce nr 17/2 
w obrębie 17, KW GD1A/00031641/8, 5) ul. Skarszewska 2C - lokal mieszkalny o pow.użytk. 25,98 m2 
na II piętrze, udział 0,0506 w działce nr 390/8 w obrębie 13, KW GD1A/00033526/0, 6) ul. Skośna 5 
- lokal mieszkalny o pow.użytk. 31,83 m2 na parterze, udział 0,0400 w działce nr 13/52 w obrębie 32, 
KW GD1A/00031698/2, 7) ul. Ściegiennego 5 - lokal mieszkalny o pow.użytk. 48,20 m2 na parterze, 
udział 0,0509 w działkach nr: 40/1 i 39/4 w obrębie 18, KW GD1A/00011758/5.
Zarządzenie podlega podaniu do publicznej wiadomości przez wywieszenie na tablicy ogłoszeń Urzę-
du Miasta (II piętro, w pobliżu pok. 200) na okres 21 dni, licząc od dnia następnego po dniu podjęcia 
i zamieszcza się na stronach internetowych urzędu, a informację o wywieszeniu wykazu podaje się do 
publicznej wiadomości w prasie lokalnej.
Informacji szczegółowych udziela Wydział Gospodarki Gruntami, Geodezji i Rolnictwa Urzędu 
Miasta Starogard Gdański ul. Gdańska 6, tel. 58 5306076.
           
      Prezydent Miasta Starogard Gdański
                Janusz Stankowiak

NIERUCHOMOŚCI Gminy Miejskiej Starogard Gdański

Prezydent Miasta Starogard Gdański informuje, że 11 sierpnia 2023 r. wydane zostało Zarządzenie 
Nr 393/08/2023 w sprawie ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do zbycia obej-
mujące 1 pozycję: 1) ul. Prusa – działka nr 1/77 o pow. 1 134 m2, obręb 28, KW 45952, E.78.MW.1,MN.2 
– teren zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej i jednorodzinnej, zbycie w drodze przetargu ustnego 
nieograniczonego.
Zarządzenie podlegaj podaniu do publicznej wiadomości przez wywieszenie na tablicy ogłoszeń Urzę-
du Miasta (II piętro, w pobliżu pok. 200) na okres 21 dni, licząc od dnia następnego po dniu podjęcia 
i zamieszcza się na stronach internetowych urzędu, a informację o wywieszeniu wykazu podaje się do 
publicznej wiadomości w prasie lokalnej.
Informacji szczegółowych udziela Wydział Gospodarki Gruntami, Geodezji i Rolnictwa Urzędu 
Miasta Starogard Gdański ul. Gdańska 6, tel. 58 5306075 lub 6076.
           
      Prezydent Miasta Starogard Gdański
       Janusz Stankowiak

Magdalena Urbanowicz urodzi-
ła się 15 września 1979 r. Była 
absolwentką Akademii Morskiej 
w Gdyni, gdzie uzyskała tytuł 
magistra inżyniera na kierun-
ku towaroznawstwo w zakre-

Tak trudno żegnać kogoś, 
kto jeszcze mógł być z nami
16 września, w wieku 44 lat odeszła od nas nagle Mag-
dalena Urbanowicz. Od 2020 r. pracowała w Wydzia-
le Informacji Społecznej Urzędu Miasta Starogard 
Gdański, gdzie realizowała zadania z zakresu sportu. 
Znały i ceniły Ją osoby nie tylko ze środowiska spor-
towego. Zawsze uśmiechnięta, życzliwa, pełna empa-
tii, ciepła oraz zwyczajnego ludzkiego dobra. Taką na 
zawsze Ją zapamiętamy.

„Odeszłaś cicho, bez słów pożegnania,
jakbyś nie chciała swym odejściem smucić…
Jakbyś wierzyła w godzinę rozstania,
że masz niebawem z dobrą wieścią wrócić…”
   ks. J. Twardowski

sie organizacji przedsięwzięć 
handlowych. Początki swojej 
kariery zawodowej związała 
z nauczaniem języka angiel-
skiego, do którego uprawnienia 
dały Jej studia podyplomowe. 

Później pracowała w firmie 
handlującej materiałami bu-
dowlanymi, gdzie zajmowała 
stanowisko kierownicze.
W 2020 r. zaczęła pracę 
w Urzędzie Miasta Starogard 
Gdański. Realizując zada-
nia z zakresu sportu, przygo-
towywała projekty uchwał, 
zarządzeń. Była odpowie-
dzialna za dokumentację sty-
pendiów oraz nagród spor-
towych. Współpracowała 
z Ośrodkiem Sportu i Rekre-
acji, a także klubami sporto-
wymi. Koordynowała organi-
zację Gali Sportu. Wszystkie 
swoje obowiązki wykonywała 
rzetelnie i wyjątkowo skru-
pulatnie, zawsze z szerokim 
uśmiechem na twarzy. Go-
towa nieść pomoc każdemu 
i w każdej sytuacji.




